
 
 
 
 
  VRAGEN 
 
door de leden van de raad gesteld overeenkomstig artikel 38 van het Reglement van 
Orde voor de vergaderingen van de raad van de gemeente Groningen. 
 
2010 – Nr. 45. 
 
VRAGEN van de PvdA van mevrouw M. Dekker en mevrouw C.E. Bloemhoff 
betreffende groot aantal jongeren in Wajong. 
(Binnengekomen: 28 juni 2010.) 
 
 
In het Dagblad van het Noorden van 23 juni jl. is bericht over het grote aantal 
jongeren in het noorden dat in de Wajong zit in vergelijking met de rest van 
Nederland.  
 
Deze jongeren krijgen blijkens het bericht makkelijk en snel het stempel 'Wajong' en 
blijven daar vervolgens jarenlang in zitten. De Wajonger heeft zelf een dubbel gevoel 
over de uitkering valt te lezen in de krant. Enerzijds is het relaxt iedere maand geld te 
krijgen zonder dat je daar iets voor hoeft te doen, anderzijds wil de Wajonger wel 
graag aan het werk en schaamt hij zich voor de uitkering. Ook geven Wajongers zelf 
aan met een uitkering verder verwijderd te raken van de arbeidsmarkt en is er een 
groter risico in een sociaal isolement te raken.  
Daarnaast wordt gesteld dat sociale diensten van gemeenten belang hebben bij het 
jongeren doorsturen naar de Wajong omdat ze dan minder mensen in de bijstand 
hebben.  
 
Voor de PvdA fractie in de stad Groningen zijn dit verontrustende berichten.   
 
De PvdA vindt dat iedereen volop de kansen moet krijgen en grijpen om zichzelf te 
ontwikkelen en volop mee te kunnen doen op de arbeidsmarkt en in de samenleving.  
Een toename van het aantal Wajongers betekent echter een toename van jongeren die 
niet mee kunnen doen, aan de zijlijn staan en waarbij eenzaamheid/sociaal isolement 
op de loer ligt.  
Helemaal in deze tijd van economische crisis baart ons dit grote zorgen. Jongeren van 
vandaag zijn namelijk de werknemers, belastingbetalers en burgers van de toekomst 
en de gehele maatschappij is er bij gebaat om geen talent te verspillen. Wij geloven 
dat iedereen – ondanks beperkingen – talent heeft en in de stad van de toekomst 
hebben we iedereen hard nodig.   
De PvdA ziet het dan ook als een centrale opdracht om in de jongste stad van 
Nederland hier wat aan te doen.  
  
De PvdA-fractie heeft daarom de volgende vragen aan het college: 
 
1. Klopt het beeld ook voor de stad Groningen dat er relatief meer jongeren in de 
Wajong zitten dan in de rest van Nederland? 
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2. Een mogelijke verklaring is de onderwijsachterstand van veel kinderen in het 
noorden. Is dit een verklaring? 
 
3. Zo ja, wat gaat het college er aan doen om die achterstanden weg te werken? 
 
4. Klopt het bericht dat jongeren sneller doorgestuurd worden naar de Wajong 
waardoor zij niet in de bijstand terecht komen? 
 
5.Zijn er mogelijke andere verklaringen? Zo ja, welke? 
 
6. Is het college van mening dat mensen niet voor hun leven lang moeten worden 
afgeschreven maar actief naar werk moeten worden begeleid? 
 
7. Welke actie gaat het college ondernemen om dit voor deze groep Wajongers te 
verwezenlijken? 
 
Het college beantwoordt de vragen als volgt: 
 

Groningen, 20 juli 2010. 
 
1. Ja, dat beeld klopt ook voor de stad Groningen. Het beeld is voor de stad wat 

gunstiger dan voor de provincie Groningen. Van de inwoners van 15 tot 65 jaar 
is het percentage Wajongers in de stad Groningen 2,2%. Landelijk is het 
percentage 1,7%. In de provincie Groningen (exclusief de stad) is het percentage 
2,6%.  
 
Dat er veel Wajongers zijn, betekent niet automatisch dat er veel jongeren thuis 
zitten met een uitkering. Wajongers die in het noorden van het land wonen, zijn 
vaker aan het werk dan degenen die in het westen wonen, respectievelijk 29% en 
24% in 2006. Het gaat vooral om werk via de Wet Sociale Werkvoorziening 
(WSW). Opvallend is dat op de totale beroepsbevolking de situatie precies 
omgekeerd is. In het noorden werkt 62% en in het westen 66%. Een groter 
aandeel WSW’ers brengt ook met zich mee dat het relatief vaak om een voltijd-
baan gaat en dat werkenden minder vaak een aanvullende uitkering nodig 
hebben.  
 

2. De onderzoekers van het SCP concluderen in het rapport "Beperkt aan het werk" 
(waarover het Dagblad van het Noorden op 23 juni jl. heeft bericht) dat zij nog 
onvoldoende verklaring hebben gevonden voor de differentiatie en de groei van 
de Wajong. Zij constateren wel een verband tussen het aantal autochtone 
achterstandsleerlingen en de omvang van de Wajong. Het aantal achterstands-
leerlingen is daarin gedefinieerd als "leerlingen van wie beide ouders maximaal 
voorbereidend beroepsonderwijs (vbo) hebben". Vervolgens wordt verwezen 
naar eerder onderzoek dat een mogelijke relatie benoemt tussen schoolprestaties 
en het aantal achterstandsleerlingen, en benoemt vervolgens dezelfde mogelijke 
relatie tussen schoolprestaties en het aantal Wajongers. 
 
De relatie tussen het aantal laaggeschoolde ouders en de concentratie Wajong 
nemen wij op basis van dit onderzoek aan. De relatie tussen schoolprestaties en 
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concentratie Wajong kunnen wij, net als het SCP, niet beoordelen.  
 

3. Door in te zetten op het behalen van een startkwalificatie, en voortijdig school-
verlaten zo veel mogelijk te beperken, trachten we het aantal toekomstige 
"achterstands-leerlingen" te beperken.  
 
Los van de vraag of er een directe relatie bestaat tussen schoolprestaties en de 
concentratie Wajong gaan wij ons inzetten om de kwaliteit van het onderwijs te 
optimaliseren. Dit hebben wij ook in ons collegeprogramma 2010-2014 
Progressief met energie verwoord. In ons integraal jeugdbeleid leggen we dit 
ook vast. Via de Lokaal Educatieve Agenda maken we hierover ook afspraken 
met de schoolbesturen. 
 

4. Nee, dat bericht klopt niet. Mensen die een beroep doen op ons sociale 
zekerheidsstelsel kunnen, ongeacht hun leeftijd, in aanmerking komen voor 
diverse uitkeringen. Hun persoonlijke situatie is daarbij leidend. Het is voor ons 
wettelijk verplicht om klanten op het bestaan van de Wajong als voorliggende 
voorziening te wijzen. We hebben de afgelopen jaren de aanmeldingsprocedure 
en diagnose op het Werkplein verbeterd, waardoor we beter in staat zijn te 
beoordelen in welke uitkeringssituatie iemand behoort. Hierdoor kan het wel 
zijn dat meer jongeren in de Wajong terecht komen, dit is dan het gevolg van 
onze verbeterde werkwijze. 
 

5. In het onderzoeksrapport van het SCP geven de onderzoekers een aantal 
mogelijke verklaringen voor het hoge aantal jongeren in de Wajong. Uit het 
onderzoeksrapport blijkt, dat nader onderzoek nodig is om de oorzaken van de 
groei van het aantal Wajongers te achterhalen.  
 
Eén van de mogelijke verklaringen voor het hoge aantal Wajongers in het 
noorden van Nederland is de arbeidsmarkt. Wanneer er volop werk is dan is een 
lichte handicap minder snel een belemmering dan wanneer werkgevers volop 
keuze hebben uit een grote populatie werkzoekenden. De werkloosheid is in het 
noorden structureel hoger dan in andere delen van het land.  
 
Een andere mogelijke verklaring voor het hoge aantal jongeren in de Wajong is 
de invoering van de Wet werk en bijstand in 2004. De toegenomen financiële 
verantwoordelijkheid van gemeenten als gevolg van de introductie van de WWB 
heeft ertoe geleid dat gemeenten in het land scherper zijn gaan kijken naar 
voorliggende voorzieningen. Dit heeft geleid tot een toename van het aantal 
Wajong klanten in Nederland vanaf 2004. Ook in de gemeente Groningen 
wijzen we klanten op het bestaan van de Wajong, dat is wettelijk verplicht. 
Welke uitkering een klant krijgt is in feite niet interessant, het gaat om het 
perspectief dat de klant heeft op (uiteindelijk) een betaalde baan. Het is 
onbekend welk deel van de toename van de Wajong uitkeringen hieraan is toe te 
schrijven en welk deel samenhangt met de toename van de totale populatie die 
arbeidsgehandicapt is. 
 

6. Ja, wij zijn van mening dat mensen zoveel mogelijk actief moeten zijn. Wij 
voeren al geruime tijd beleid met als motto "Alle Stadjers actief!". 
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7. Het UWV WERKbedrijf is verantwoordelijk voor het begeleiden van Wajongers 
naar werk. Wij werken uiteraard intensief samen met het UWV WERKbedrijf, 
vanuit een integrale dienstverlening. Bovendien is op 1 januari 2010 de nieuwe 
Wajongwet in werking getreden gericht op het bevorderen van arbeids-
participatie van jonggehandicapten. Wij beschouwen deze wetswijziging als 
ondersteuning van ons beleid, de inwoners van de gemeente Groningen mee te 
laten doen aan de samenleving. 

 


